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تازه های مطبوعات

انعکاس

رسالت - آن روی سکه حاکمیت یکپارچه،  •
به این زیبایی نیست. قدرت یابی و تاییدات پی  
در پیِ درون گــروهــیِ یک نحله و جریان فکری 
نسبت به اشخاص و تصمیم ها، گاهی موجد و 
مقوّم یک جهل مرکبی می شود که بیرون آمدن 
از آن تقریبا غیرممکن است؛ چراکه دیگر گمان 
به ارتکاب اشتباه هم نمی دهند. به علاوه قدرت 
گرفتن بی حدومرز یک جریان در هر کشوری با 
هر ایدئولوژی و شکل حکومتی آسیب زاست. ما 
ــاره تجزیه طلبی نسبت به خاک  اگــر بحق درب
ایــران، حساسیم؛ برای ایران قوی باید درباره 
تجزیه طلبی نسبت به دل مردم ایران نیز حساس 

باشیم و مانع این اتفاق دردناک شویم.
سازندگی-این روزنامه ستونی را با عنوان »در  •

اجاره دولت« راه انداخته است که واکنشی به 
پاسخ ها و جوابیه های دولت است که این روزها 
بسیار پرشمار شده اند. این روزنامه نوشته است 
هفته پیش در یک روز مجبور به انتشار سه پاسخ از 
سازمان مدیریت شد یا وزارتخانه جهاد کشاورزی 
پاسخ یک روزنــامــه دیگر را بــرای ایــن روزنامه 
ارسال و درخواست کرده بود که حتما وفق قانون 

مطبوعات منتشر شود.
جوان - اصلاح طلبان در افکار عمومی وضعیت  •

خوبی ندارند، از سویی نحوه عملکرد روحانی 
و دولتش چنان بد بوده که می دانند نگاه مردم 
یا توده های حامی آنان به این جریان سیاسی 
ــواص ایــن طیف  چیست و بــه همین دلــیــل، خ
انتخابات  سخت  میدان  به  پا  نیستند  حاضر 
و قــرار گرفتن در معرکه انتخاب مــردم نهند.

اصلاح طلبان به شدت دنبال کاندیدا هستند؛ 
یک روز جهانگیری، یک روز لاریجانی، یک روز 
ظریف، یک روز همتی و هر روز در و دیوار را به هم 

می دوزند تا کاندیدایی دست و پا کنند.
فرهیختگان - این روزنامه با تیتر » واقعیت  •

ماجرای فوتبال مشهد چیست؟«با اشاره به این 
که » ۴ خانواده درگیر ماجرای مدرسه فوتبال در 
مشهد هستند نه ۱۵ خانواده؛ تاکید کرد که » تا 
این لحظه هیچ مــوردی دربــاره تعرض فیزیکی 
به افراد ثابت نشده« و » ماجرا مربوط به چت و 
ارسال فیلم های غیراخلاقی از سوی این فرد به 

این بازیکنان کم سن وسال بوده« است.

روزنو خبر داد:سخنگوی کمیسیون قضایی  •
مجلس گفت: طرحی با عنوان »مجازات اظهارنظر 
افراد مشهور پیش از مقامات رسمی اصلا دستورکار 
کمیسیون  قضایی نیست. احتمالا این موضوع یک 
پیش طرح یا پیش نویس باشد.پیشتر برخی رسانه 
ها از طرحی مبنی بر افــزودن یک تبصره به ماده 
۵۱2 قانون مجازات اسلامی خبر داده بودند که در 
صورت تصویب آن افراد مشهور و پرمخاطب در شبکه 
های اجتماعی در صورت انتشار اخباری که مقامات 
رسمی  هنوز درباره آن ها اظهار نظر نکرده اندبه ۱0 
تا۱۵ سال حبس و 36 تا ۵۵ میلیون تومان جریمه 

محکوم خواهند شد.
فـــرارو نــوشــت:   ســـردار حاجیان سخنگوی  •

از  درخــصــوص  کشور  انتظامی  کل  فرماندهی 
سرگیری ارسال پیامک کشف حجاب به سرنشین 
خودروها و روند جدید فرماندهی انتظامی کشور 
در مقابله با بدحجابی اظهار کرد: ما قبلا هم عرض 
کردیم که مبنای کار پلیس قانون است.اعتقاد 
داریم موضوع رعایت حجاب، یک موضوع شرعی و 
یک موضوع قانونی است و سازوکار انجام آن قاعدتاً 
در نهادهای بالادستی تصویب شده و تصویب 
خواهد شد و باید از نهادهای بالادستی این مسئله 

سوال شود.
رجــانــیــوز خبر داد:مـــریـــم معمار صادقی  •

در توئیتی در انتقاد از اپوزیسیون و به نتیجه 
نرسیدن ائتلاف و اتحادی که وعده می دادند، 
ــردم ایـــران، آن ها را گداهایی  با توهین به م
دانست که نمی توانند انتخاب کنند!وی قبلا 

هم خواستار حمله آمریکا به ایران شده بود.
جماران نوشت : مرکز اطلاع رسانی وزارت  •

کــشــور در جــوابــیــه ای در واکــنــش بــه انتشار 
در  پرستویی  پرویز  اینستاگرامی  یــادداشــت 
جماران اعلام کرد: رسیدگی به بحث هویت و 
تابعیت در استان سیستان و بلوچستان یکی از 
موضوعات مهم در دولت انقلابی سیزدهم بوده 
و در سفر اول ریاست محترم جمهور در شهریور 
۱۴00 و به دنبال آن در سفر وزیر محترم کشور 
تعیین تکلیف این هموطنان بررسی شد و در 

دستور کار قرار گرفت.  
جماران نوشت:جاوید قربان اوغلی دیپلمات  •

سابق کشورمان  گفت:  شروع اختلافات اروپا با 
ایران و انتقادهای اروپا از ایران از مسئله جنگ 
ــاز شــد. علت ایــن بــود که  اوکــرایــن و روسیه آغ
جنگ اوکراین جنگی علیه اروپا بود، نه جنگ 

علیه آمریکا. 
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هادی محمدی – این روزها هوای مذاکرات هسته 
ای همچون زمستان سرد در ایران و اروپــا   سرد 
است و به ظاهر شواهد چندانی هم برای امیدواری 
به آینده وجود نــدارد؛ مگر تک گمانه زنی های 
رسانه ای در داخل یا خارج کشور. روز گذشته هم 
فایننشال تایمز انگلیس گمانه جدیدی مطرح کرد 
و نوشت:  غربی ها به نوعی توافق موقت با ایران که 
در برابر محدودیت در فعالیت های هسته ای ایران 
نوعی کاهش محدود تحریم ها را  به دنبال  داشته 
باشد، علاقه مند هستند.این نشریه در ضمن 
گزارشی با اشاره به شرایط فعلی می نویسد: »اما 

تحلیل گران می گویند چنین رویکردی )رویکرد 
فعلی( دوام نــدارد و با خطر اشتباه محاسباتی 
یک طرف که ممکن است منجر به تشدید شرایط 
شــود، روبــه روســت. دیپلمات ها و تحلیل گران 
می گویند یک گزینه می تواند تلاش بــرای یک 
توافق موقت باشد که در برابر تسهیل محدود 
تحریم ها، سقفی برای فعالیت های هسته ای ایران 
در نظر می گیرد.«فایننشال تایمز سپس به نقل از 
یک مقام غربی که نامی از او نبرده است، اشاره 
کرد: »اکنون به نوعی توافق دیگر که قابل حصول 
باشد تمایل وجود دارد. اگر هیچ کاری نکنیم، 

ایران به غنی سازی 90 درصدی اورانیوم نزدیک 
و نزدیک تر می شود و خطر سوءتفاهم و بدترشدن 
ــاع به صورت واقعی وجــود دارد.«هرچند  اوض
ادعــای فایننشال تایمز از سوی مقامات بی نام 
و نشان غربی جدید نیست و برخلاف گزارش 
ها و تاکیدهای آژانس بین المللی انرژی اتمی و 
مدیرکل آن بیان شده،اما در همین حد هم ابراز 
علاقه برخی مقامات غربی برای توافق موقت 
ــرای توافق شرایط  در حالی اســت که ایـــران ب
مشخصی را پیگیری کرده و تاکنون هیچ موافقتی 
با نوعی توافق موقت ابراز نکرده است.این روزنامه 
انگلیسی در بخش پایانی گزارش خود به نقل از 
یک مقام ارشد اروپایی که باز هم نامی از او برده 
نشده است، می نویسد: »هیچ کس نمی خواهد 
برجام به این شکل نابود شود.« این مقام اروپایی که 
هشدار داده بعید است که گفت وگوهای هسته ای 
از ماجرای احتمالی قرار گرفتن سپاه پاسداران 
در فهرست موسوم به تروریستی جان سالم به در 
ببرد،گفته است: »در آن صورت، آن چه برای ما 
باقی می ماند بازگشت به سیاست فشار حداکثری 
است و ما می دانیم که بار قبل این سیاست چقدر 
خوب عمل کرد!«این طعنه مقام اروپایی مزبور به 
شکست سیاست فشار حداکثری در دوران دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا اشــاره دارد 
که مورد اذعان مقامات آمریکایی نیز قرار گرفته 
است، هرچند که خود همچنان به این سیاست 

شکست خورده ادامه می دهند.

نگاه ها به سفر گروسی به ایران	 
 محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی نیز 

با بیان این که رابطه ایران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی بر اساس پادمان برقرار است درباره 
این که رافائل گروسی رئیس آژانس بین المللی 
انرژی اتمی گفته از »برجام« جز پوسته ای باقی 
نمانده است، گفت: برجام یک معامله است، یک 
داد و ستد است. رابطه ما با آژانس پادمان است.
اظهارات اسلامی در حالتی بیان شده که این 
روزها بحث بر سرآمدن رافائل گروسی مدیرکل 
آژانــس بین المللی انــرژی اتمی به تهران در 
جریان است و برخی این سفر را به عنوان یک 
عامل برای تعیین تکلیف نهایی مذاکرات هسته 
ای می دانند، زیرا از نگاه این کارشناسان نقطه 
اصلی اختلاف مسائل باقی مانده پادمانی میان 
ایران و آژانس است که آن هم به حل سیاسی 
موضوعات میان ایران و آمریکا بستگی دارد.
آخرین بار مدیرکل آژانس آذر ۱۴00 به ایران 
سفر کــرد و در مهر امسال با رئیس سازمان 
انرژی اتمی در وین در حاشیه کنفرانس عمومی 
سالانه دیدار کرد، اما روابط ایران و آژانس در 
یک سال گذشته متاثر از اختلاف نظر دو طرف 
بر سر سوالات پادمانی آژانس از ایران تا حدی 
متشنج بوده است. مقامات ایرانی معتقدند 
که به طور مقتضی پاسخ و همکاری لازم را با 
آژانس درخصوص سوالات مذکور داشته اند، 
اما آژانس همچنان به دنبال پاسخ و همکاری 
ایران است. چالش میان ایران و آژانس بر سر 
موضوعات تاکنون به صدور سه قطعنامه منجر 
شده است و در قطعنامه اخیر شورای حکام، 
ــاره این مکان ها به  ــران خواسته شد درب از ای

سوالات آژانس پاسخ »قانع کننده« دهد.

چهره ها 

جای خالی احزاب در اغتشاشات اخیر
وزیر کشور:اعلام موضع در برابر دشمنان 

یکی از وظایف قطعی احزاب است

احمد وحیدی وزیر کشور در نشست خانه احزاب 
ایران که به منظور آسیب شناسی دو انتخابات اخیر 
برگزار شده بود با اشاره به موضوع کادرسازی گفت: 
احزاب باید کادرسازی انجام دهند تا بتوانند برای 
اداره کشور موثر و مفید باشند. احزاب باید بتوانند 
شرایط وفاق اجتماعی را با حرکت از پایین به بالا 
اجرا کنند و این نقطه ضعف است که احزاب از بالا 
به پایین باشند و از لایه های پایین اجتماعی نباشند. 
وزیر کشور گفت: موضوع دیگر فراگیری است، باید 
تعداد قابل توجهی از مردم حامی یک  حزب باشند، 
در کشورما مردم سالاری است و احزاب باید مردم را 
نمایندگی کنند. احزاب باید قادر باشند در لحظات 
خاص نیازمندی های خاص را به موقع تشخیص 
دهند و آن را با گفتمانی مناسب به بحث بگذارند. 
حزب باید ادبیات عالمانه یک جریان باشد و بتواند 
سخنانش را با مراکزی که در اداره کشور نقش دارند 
و حتی دیگر احزاب به بحث بگذارد.وی با بیان این 
ــزاب خالی بود،  که در اغتشاشات اخیر جای اح
تصریح کرد: احزاب باید در اغتشاشات اخیر موضع 
می گرفتند و اقدامات آمریکا، اسرائیل و انگلیس را 
محکوم می کردند. البته این طور نیست که بگوییم 
احزاب درباره مشکلات و چالش های موجود سخن 
نگویند و انتقاد نکنند، ولی اعلام موضع برابر دشمنی 
دشمنان یکی از وظایف قطعی احزاب است.وحیدی 
گفت: اگر می خواهیم کشور رشد کند رقابت باید 
برای تحقق اهداف هم باشد، اگر کشور ما قرار است 
به لحاظ فضایل انسانی و رفاه، مردم را داشته باشد 
فعالیت حزبی به رقابت برای کسب قدرت خلاصه 
نمی شود. وزیر کشور تصریح کرد: درباره قرارداد 2۵ 
ساله با چین سروصدایی شد؛ این قرارداد در دولت 
قبل منعقد شد و قرارداد خوبی است، اما در فضای 
رسانه ای برخی تلاش کردند تا بگویند در این قرارداد 
کشور را تسلیم چین کردیم. فردی می گفت کیش را 
به چین دادیم. فردی می گفت نفت به چین دادیم... 
کاملا معلوم بــود در فضای ژورنالیستی محض 
حرف های غیر دقیقی زده می شود. اگر احزاب به 
میدان می آمدند و روشنگری می کردند کار به این 
شکل پیش نمی رفت. این درحالی است که قرارداد 
2۵ ساله با چین کلی است و قرار است یک سری 
همکاری های فناورانه، اقتصادی و ... صورت بگیرد، 

البته هنوز اجرایی نشده است؛ اگر 
حزب در این عرصه روشنگری 
نکند کارکردش را عملی نکرده 

است./خبرگزاری دانشجو

تولید بالگردهای جدید دریایی
امیر دریادار ایرانی: در حوزه سطحی ظرفیت 

تناژ تجهیزات خود را بالا می بریم

امیر دریادار شهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی 
راهبردی ارتش جمهوری اسلامی ایــران معتقد 
است دریا می تواند محور توسعه و پیشرفت کشور 
باشد و تاکید می کند که یک فرصت بسیار بزرگ 
برای توسعه کشور از طریق دریا برای ما وجود دارد 
و سواحل مکران به عنوان دروازه این دسترسی 
ــت.وی بهره مندی از  بــرای توسعه دریــا محور اس
دریا را برای ایران یک مزیت ژئوپلیتیک می داند 
و می گوید، کشوری که از این ظرفیت برخوردار 
نیست دچــار یک خفگی ژئوپلیتیکی است.امیر 
ایرانی صحبت های مهمی نیز درباره توانمندی های 
نظامی کشورمان ارائه می دهد، هر چند در برخی 
حوزه ها مثل »تجهیزات« به دلیل برخی محذورات 
اطلاعاتی و البته در برخی موارد به دلیل این که هنوز 
این تجهیزات به صورت رسمی رونمایی نشده اند 
از ارائه جزئیات خودداری می کند. البته می گوید؛ 
برنامه ها برای رونمایی همچنان پابرجاست،اما با 
توجه به شرایط موجود فعلًا دست نگه داشتیم. قطعاً 
در آینده نزدیک رونمایی ها انجام خواهد شد.وی می 
گوید: بالگردهای جدید دریایی تولید و استفاده شده 
است و در فرصت مناسب رونمایی خواهد شد.امیر 
ایرانی در ادامه صحبت ها به توانمندی های کشور 
در حوزه تجهیزات سطحی اشاره می کند و می گوید، 
در حوزه سطحی تلاش می کنیم که ظرفیت تناژ 
خود را بیشتر کنیم. با توجه به این که سکویی که در 
اختیار می گیریم چه سطحی و چه زیر سطحی باشد، 
حتما امکان این که انواع تجهیزات نظامی را با توجه 
به اولویت نظامی روی آن قرار دهیم،   وجود دارد.

وی حوزه زیرسطحی را نیز جزو اولویت های ارتش 
اعلام  و تاکید می کند، در این حوزه پروژه رو به جلو 
پیش می رود و امیدواریم به زودی به نتیجه برسیم. 
در حوزه زیرسطحی با توجه به این که حساسیت 
بالاست و یک طراحی داخلی در ابعاد بزرگ است، 

قطعاً باید با احتیاط بیشتر پیش رفت 
تا وقتی در صحنه عملیاتی قرار 

گرفت، نگرانی وجود نداشته 
باشد و به راحتی در عرصه 

دریاها فعالیت کند./مهر

زمزمه های توافق موقت؟
اگرچه در ظاهر غربی ها دیپلماسی را رها کرده و به سمت استفاده از ابزار صدور 

قطعنامه در زمینه های مختلف حقوق بشری علیه ایران گام برداشته اند اما فایننشال 
تایمز از علاقه مندی آن ها به توافق موقت با ایران خبر داده است

مجاور -محمدرضا باهنر فعال سیاسی اصولگرا 
که  28 ســال نمایندگی مجلس را در کارنامه 
دارد؛ در تازه ترین مصاحبه خود فضای انتخابات 
ــی و اعـــلام کــرده  ــاب ــال آیــنــده را ارزی مجلس س
که علی لاریجانی گفته است که قصد حضور در 
انتخابات مجلس را نــدارد. ادعایی که احتمال 
حضور بهارستانی لاریجانی را کمرنگ کرده 
و  گمانه چندی قبل خراسان مبنی بر خیز  وی 
برای پاستور ۱۴0۴را بیش از بیش تقویت می 
کند. باهنر همچنین در این گفت و گو به مقایسه 
رویکرد دیپلماسی دولت احمدی نژاد و روحانی 
در 20 سال گذشته می پردازد و از بی توجهی به 
دیپلماسی عمومی انتقاد می کند.از نظر باهنر 
تا سال 8۴، سیاستمداران ایــران  به این مسئله 
توجه می کردند و در عرصه بین المللی این موضوع 
توسط ایــران کنترل می شد، اما بعد از روی کار 
آمدن دولت نهم غفلت جدی در این حوزه شکل 
ــداوم ایــن غفلت و تجمیع علل دیگر،  گرفت. ت
سبب شد یک اجماع جــدی علیه ایــران شکل 
بگیرد و موج فشارهای بین المللی علیه ایران 
به کــارزار جــدی در عرصه هــای مختلف تبدیل 
شود.در ادامه بخش های مهم اظهارات این عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام  را به گزارش فارس 
می خوانید: *تجربه این را می گوید که دو سوم 
نمایندگان در دوره بعد خود رای نمی آورند، این 

را بدانید که متوسط حضور نمایندگان در مجلس 
بعد از انقلاب یک و نیم دور اســت.  * این که در 
انتخابات آینده چه اتفاقی می افتد باید بگویم نه 
جریان اصولگرایی و نه جریان اصلاح طلبی سر و 
سامان درست و حسابی ندارد. بنابراین عده ای 
از این جناح ها می روند و کاندیدا می شوند، حالا 
شاید یک عده به اصلاح طلبی گرایش پیدا کنند و 
یک عده هم به اصولگرایی.* تعریف هایی که رهبر 
انقلاب از این مجلس کردند خیلی خوب بود، اما 
یک نکته بگویم در این دوره رهبر انقلاب چهار بار 
تذکر علنی به این مجلس داده اند. قبلا زمانی که 
ما در مجلس بودیم تذکرها معمولا غیرعلنی بود و 
این تعداد هم نبود. نماینده های فعلی واقعا افراد 
خوبی هستند، اما کارکرد و حکمرانی علم و هنر 
می خواهد.* متاسفانه در دوره های اخیر مجلس، 
فراکسیون ها و حضور نمایندگان در این فراکسیون 
ها به صورت ژله ای شده است و مشخص نیست 
کدام نماینده دقیقاً در کدام فراکسیون حضور 
دارد.*من معتقدم کشور ما دو مجلس می خواهد. 
مجلسی که الان داریم یک مجلس قومیتی و صنفی 
است. ما مجلسی می خواهیم که یک نفر به فکر 
مسائل ملی باشد. بنده گفتم در حوزه اقتصاد 
مقاومتی در مجلس اصولگرا و اصلاح طلب شاید 
۱0 نفر نداشته باشیم که صرفاً به موضوع بپردازند؛ 
چرا که مشغول حوزه های انتخابیه و مسائل حوزه 

خود هستند. به نوعی منافع ملی در راستای منافع 
منطقه ای و حوزه های انتخابیه ذبح می شود، چون 
دستشان زیر ساطور رای مردم است.*  بنده چند 
دفعه درباره حضور آقای لاریجانی در مجلس آینده 
از ایشان سوال کردم، ایشان به بنده گفت که قصد 
حضور نــدارم، البته در مملکت ما این مسائل دو 
ماه قبل از انتخابات روشن می شود و آن زمان می 
توان قضاوت کرد که چه چیزی قرار است اتفاق 
بیفتد. شما تمام توانتان را در رسانه ها بگذارید که 
مردم با همه توان در انتخابات شرکت کنند.* در 
قیامت هم شهادت می دهم، 28 سال که نماینده 
بودم در طول این مدت ۱300 نماینده آمدند و 
رفتند؛ بعضی ها یک دوره، دو دوره و سه دوره.  
من اگر بخواهم تقریباً یک عدد نزدیک به واقعیت 
بگویم، شاید کمتر از ۵ درصد از این تعداد آمده 
انــد وضعشان به جهت مالی بهتر شــده اســت و 
رفتند. 20 درصد از کسانی که آمده اند یکی دو 
دوره نماینده شدند وضعشان از لحاظ اقتصادی 
خیلی بدتر از زمان نمایندگی شان شده است. 70 

درصد هم همان طوری که آمدند، رفتند و هیچ 
تغییری نکردند،اما افکار عمومی را که ما خودمان 
پر کردیم، می گویند هر کسی که یک دوره نماینده 
بوده یا وزیر بوده یا فلان مسئولیتی داشته، خورده 
و برده و رفته؛ یعنی به نوعی همه مسئولان! حالا 
ــرده، خودمان در  چه کسی این اتهام را وارد ک
رسانه های مان، همین صدا و سیما و همین طور 
مجلس که واقعیت ها را خیلی بدتر از آن چیزی 
که هست، نشان می دهد.* ببینید در خیلی از 
کشورها،معلوم است مواضع سیاسی و مهم امنیتی 
آن ها توسط چه کسانی مطرح می شود یا وزیر 
خارجه باید اعلام بکند یا رئیس جمهور، مثلًا حالا 
فرض کنید در کشور ما رأسش مقام معظم رهبری 
اعلام می کنند یا رئیس جمهور و وزیر امور خارجه، 
اما فرماندهان نظامی قرار نیست که اعلام موضع 
سیاست خارجی بکنند. *  بعضی از مسئولان 
فکر می کنند اغتشاشات تمام شده، در صورتی که 
مسئله هنوز باقی مانده؛ دوباره یک جرقه می خورد 
و عده ای شروع به اغتشاش می کنند. ریشه اصلی 
شکل گیری اغتشاشات اخیر بی توجهی به موج 
ایــران هراسی بین المللی اســت.* تا نیمه دهه 
هشتاد ما حواس مان بود. متاسفانه از آن زمان به 
بعد حالا دولت وقت مسئله هولوکاست را مطرح 
کرد، بعد هم رئیس دولت گفت که این قطعنامه ها 
کاغذپاره است و ما اندک اندک از این مسئله غفلت 
کردیم و نتوانستیم توجیه و تبیین کنیم برای دنیایی 
که از ما می ترسانندشان که به آن ها بگوییم ما اهل 
درگیری نیستیم و متاسفانه از دهه هشتاد به بعد 
بعضی وقت ها ما خودمان یعنی بعضی از مسئولان 
خودمان ایران هراسی را راه انداختیم. به جای این 

که آب بریزیم، بنزین روی آتش ریختیم.

تحلیل باهنر از ریشه اغتشاشات
محمدرضا باهنر نگاه جدیدی به ریشه اغتشاشات دارد، وضعیت مجلس فعلی و 
آرایش سیاسی انتخابات سال آینده را ارزیابی می کند و می گوید،علی لاریجانی 

قصد حضور در انتخابات مجلس را ندارد

زاهدی – بیست و چهار ساعت پس از حادثه 
حمله مسلحانه به سفارت جمهوری آذربایجان 
در تهران  با کشته شدن یک نفر و زخمی شدن 
دو نفر ، حاشیه ها و خبرهای این اتفاق کم 
نظیر ادامه دارد .احمد وحیدی وزیر کشور 
روز گذشته گفته که بر اساس گزارش هایی 
که تاکنون به دســت ما رسیده و اعترافات 
ضارب، این اتفاق کاملا یک حادثه شخصی 
بوده است و باید در این ردیف نیز رسیدگی 
شــود.از سوی دیگر خوشبختانه دو مجروح 
ــد و روند  ایــن حادثه حــال و روز خوبی دارن
درمانی آن ها جــواب داده و حتی احتمال 
بازگشت شان به باکو نیز وجود دارد تا جایی 
که سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
آذربایجان اعــلام کرد که به منظور انتقال 
جسد یکی از کارمندان سفارت  این کشور در 
تهران که در حمله مسلحانه روز جمعه جانش 
را از دست داد و برای انتقال دیگر کارمندان 
سفارت به آذربایجان، هواپیمایی به تهران 
می فرستد.با این حال حسین امیرعبدالهیان 
وزیر امور خارجه که همان شب حادثه با حضور 
در بیمارستان از مجروحان عیادت کرده 
بود ، در جمع خبرنگاران و با حضور سفیر 
آذربایجان در تهران و »علمداری« رئیس 
بیمارستان شهدای تجریش گفت: از ابتدای 

این حادثه و اطــلاع از وضعیت، آقــای دکتر 
رئیسی دستورهای اکیدی را برای رسیدگی 
به وضعیت، پیگیری قضایی و حقوقی و برخورد 
جدی با یکایک افرادی که احیانا در این مسیر 
یا قصوری داشته اند یا نیازمند این است که 
انتظامی  و  قضایی  امنیتی،  پیگیری های 
بــرای برخورد با مهاجم انجام شود،صادر 
کردند اما در سوی بین المللی ماجرا هم برخی 
سازمان ها و کشورهای غربی دنبال این ماجرا 
را گرفتند و برخلاف دیگر واکنش های آن ها 
به تعرض به سفارت یا دیپلمات های ایرانی ، 
این بار خواستار پیگیری دقیق و روشن شدن 
ماجرا شدند.»پیتر استانو« سخنگوی مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا با انتشار پیامی 
در صفحه توئیتر خود، به باکو درخصوص حمله 
مسلحانه به سفارت جمهوری آذربایجان در 
ــه نوشت:  تهران تسلیت گفت. وی در ادام
»حملات به هیئت های دیپلماتیک غیرقابل 
قبول است. دل ما با خانواده قربانی این حادثه 

اســت و آرزوی بهبودی سریع زخمی های 
حادثه را داریــم و امیدواریم که تحقیقات و 
ایــن زمینه صــورت  پاسخگویی کاملی در 
گــیــرد«.»اســتــفــان دوجــاریــک« سخنگوی 
سازمان ملل نیز در جمع خبرنگاران با محکوم 
کردن حمله به سفارت جمهوری آذربایجان  در 
تهران گفت: »ما این حمله را که  تلفاتی از جمله 
یک قربانی نیز داشته است،محکوم می کنیم. 
ما به خانواده فردی که کشته شده تسلیت 
می گوییم و آرزوی بهبودی هرچه سریع تر برای 
زخمی های این حادثه را داریم«.سخنگوی 
سازمان ملل در ادامه تصریح کرد که حمله 
به هیئت های دیپلماتیک طبق قوانین بین 
المللی ممنوع است و از دولت ها خواست تا 
گام های مناسبی را برای جلوگیری از هرگونه 
ورود غیرقانونی و آسیب زدن به هیئت های 
دیپلماتیک در کشورهایشان در پیش بگیرند.
با این حال و برخلاف برخی خبرسازی های 
رسانه های معاند و مخالف روابط دو کشور، 
سفارت جمهوری اسلامی ایران در باکو در 
اطلاعیه ای اعــلام کرد که همه همکاران 
رسمی و محلی سفارت طبق روال معمول 
ــود حاضر مــی شوند و مشغول  ــار خ ســر ک
انجام وظایفشان هستند و فعالیت های این 

سفارتخانه در حال انجام است.

درخواست اتحادیه اروپا برای تحقیق کامل درباره حمله به سفارتخانه جمهوری آذربایجان در تهران 

حال مجروحان سفارت باکو خوب است 
چراغ سبز شورای نگهبان به عضویت  

در شانگهای 

شــورای نگهبان که پیش از این با لایحه  الحاق  ایران 
به پیمان همکاری های شانگهای مخالفت کرده بود؛ 
پس از رفع اشکالات و ابهامات آن توسط مجلس، با آن 
موافقت کرد.در این میان و برای عملیاتی شدن عضویت 
ایران در شانگهای در کنار اقدامات حقوقی که در خارج 
از مرزها برای تحقق و عملیاتی شدن عضویت ایران در 
شانگهای دنبال می شود؛ لازم بود که نهاد تقنینی مجلس 
و همچنین نظارتی شورای نگهبان  بر آن مهر تایید بزنند. 
در همین خصوص  و در اوایل مهرماه نمایندگان مجلس  
با لایحه الحاق  ایران به پیمان همکاری های شانگهای 
که از طرف دولت به خانه ملت ارسال شده بود، موافقت 
کردند. پس از آن، این لایحه به شورای نگهبان فرستاده 
شد  که با ابهامات و اشکالاتی همراه شده و طحان نظیف 
سخنگوی شورای نگهبان در دی ماه امسال از بازگشت 
آن به بهارستان به دلیل مشکلات شکلی  خبر داده بود.  
موضوعی که بلافاصله در دستور کار مجلس قرار گرفت 
و هفته گذشته اشکالات و ابهامات آن برطرف شد  و آن 
طور که طحان نظیف در توئیت روز گذشته خود خبر داد؛ 
شورای نگهبان نیز با لایحه عضویت ایران در سازمان 
همکاری شانگهای موافقت کرده است:»لایحه الحاق 
ــران به سازمان همکاری  دولــت جمهوری اسلامی ای
شانگهای« که در مرحله قبل با ابهامات و اشکالاتی مواجه 
شده بود، پس از انجام اصلاحات در مجلس و بررسی 
مجدد در شورای نگهبان، خلاف موازین شرع و قانون 

اساسی شناخته نشد.« 


